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Białe Błota
TU I TERAZSAMORZĄDOWY KWARTALNIK GMINY BIAŁE BŁOTA

Relacje 
z gminnych 

placów budów

Budowa ul. Wycieczkowej w Łochowie
Odcinek od ulicy Biwakowej do ul. Bukowej został zakończony. 
Wartość robót po rozliczeniu wyniosła 1 355 014,65 złotych 
brutto.

więcej na str. 8
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SŁOWO WSTĘPNE

Konsekwentne działanie

Urząd Gminy Białe Błota                       
ul. Szubińska 7

86-005 Białe Błota

Sekretariat tel. 52 323 90 90, fax. 52 323 90 61, 
I piętro, pok. nr 22
Punkt informacyjny: tel. 52 323 90 61

Biuro Obsługi Klienta  
ul. Szubińska 7, 86-005 Białe Błota, parter, pok. nr 1
tel. 52 323 90 61

Zastępca Wójta Gminy Białe Błota
Anna Jankowska-Cepak
tel. 52 323 90 90, fax. 52 323 90 61, 
sekretariat@bialeblota.eu
ul. Szubińska 7, 86-005 Białe Błota, I piętro, pok. nr 22

II Zastępca Wójta Gminy Białe Błota
Jarosław Gołębiewski
tel. 52 323 90 90, sekretariat@bialeblota.eu 
ul. Szubińska 57, 86-005 Białe Błota wejście od ul. 
Guliwera, pok. nr 6

Sekretarz Gminy
Ewa Galicka 
tel. 52 323 90 90, sekretariat@bialeblota.eu
ul. Szubińska 7, 86-005 Białe Błota I piętro, pok. 
nr 25

Skarbnik Gminy
Lucyna Krasulak
tel. 52 323 90 99
ul. Szubińska 7, 86-005 Białe Błota parter, pok. nr 9

Gminne Centrum Kultury 
Białe Błota: tel. 668 106 965
Łochowo: tel. 668 106 454
administracja: tel. 535 502 507 
kontakt@kultura.bialeblota.pl 
administracja@kultura.bialeblota.pl 
lochowo@kultura.bialeblota.pl  
ul. Czysta 1A, 86-005 Białe Błota

Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej 
Sekretariat: tel. 52 34 94 824, fax. 52 34 94 452 
Sekcja Świadczeń Społecznych:
świadczenia rodzinne 
tel. 52 34 94 812 
fundusz alimentacyjny 
tel. 52 34 94 811 
obsługa programu „Rodzina 500+” 
tel. 52 34 94 828 
ul. Betonowa 1A, 86-005 Białe Błota 
gops.bialeblota@admin.com.pl

DARIUSZ FUNDATOR
WÓJT GMINY BIAŁE BŁOTA

Na przełomie marca i kwietnia cały świat 
zwolnił. Uwaga skoncentrowała się na do-
niesieniach medialnych, przekazujących 
informacje o walce z COVID-19. Nie było 
dnia bez wprowadzania nowych obostrzeń. 
Restrykcje objęły także gminę. Przeorganizo-
waliśmy pracę urzędu. 
 Zastosowaliśmy się do zaleceń służb 
wszystkich szczebli. Zorganizowaliśmy miej-
sce na wypadek konieczności odbycia kwa-
rantanny. Wśród seniorów rozprowadzili-
śmy blisko 3  000 zestawów zawierających 
maseczki oraz rękawiczki. Uzyskaliśmy do-
finansowanie z Centrum Projektów Polska 
Cyfrowa na zakup ponad 50 komputerów. 
Dzięki wspólnemu wysiłkowi, nikt nie został 
zapomniany. 

Centrum Obsługi Edukacji i Sportu 
tel. 52 349 45 04, tel. 52 381 40 04 
coeis@bialablota.eu 
ul. Czysta 1a, 86-005 Białe Błota 

Środowiskowy Dom Samopomocy w Cielu 
tel. 52 320 15 72, sdsciele@o2.pl 
ul. Ogrody 1, Ciele, 86-005 Białe Błota 
 
Zakład Aktywności Zawodowej 
tel. 52 320 15 72 
zazbialeblota@gmail.com 
ul. Centralna 27a, 86-005 Białe Błota
 
Urząd Stanu Cywilnego 
dowody osobiste, ewidencja ludności 
tel. 52 323 90 98, tel. 52 323 90 93 
usc@bialeblota.eu 
ul. Szubińska 7, 86-005 Białe Błota piętro 1, pok. 
nr 16, 17

Biuro Rady Gminy 
tel. 52 323 90 87, brg@bialeblota.eu 
ul. Guliwera 4a, 86-005 Białe Błota 

Referat Dróg i Gospodarki Odpadami 
tel. 52 323 90 67, tel. 52 323 90 68, 
tel. 52 323 90 82 
ul. Przemysłowa 8, 86-005 Białe Błota
 
Referat Organizacyjny 
tel. 52 323 90 90, sekretariat@bialeblota.eu
ul. Szubińska 7, 86-005 Białe Błota
I piętro, pok. nr 25
 
Referat Podatków i Opłat 
tel. 52 323 90 86, tel. 52 323 90 88, 
tel. 52 323 90 73 
ul. Szubińska 7, 86-005 Białe Błota
parter, pok. nr 11, 12, 14, 
piętro I, pok. nr 18

 Ograniczyliśmy bezpośredni kontakt 
z mieszkańcami. W zakresie, w którym było 
to możliwe, pracowaliśmy z domów. Miesz-
kańcom dziękujemy za wykazane zrozumie-
nie i cierpliwość.  
 Realizowaliśmy zadania w niezakłócony 
sposób. Prowadziliśmy nadzór budowlany 
i odbiory. Podpisaliśmy kolejne umowy m.in. 
na rozbudowę i modernizację stacji uzdat-
niania wody w Cielu. Otrzymaliśmy vouchery 
na dofinansowanie budowy dróg z Fundu-
szu Dróg Samorządowych. Nieprzerwanie 
planujemy kolejne inwestycje. Poszukujemy 
źródeł zewnętrznych na dofinansowanie. 
Działamy w zmienionych warunkach z nie-
słabnącą determinacją i zaangażowaniem. 

Godziny urzędowania

Poniedziałek 07:30-15:30

Wtorek 07:30-17:00

Środa 07:30-15:30

Czwartek 07:30-15:30

Piątek 07:30-14:00

KIEROWNICTWO URZĘDU 

Wójt Gminy Białe Błota
Dariusz Fundator 
Po wcześniejszym umówieniu przyjmuje mieszkań-
ców we wtorki od godz. 09:00 do 12:00 i od 15:00 
do 17:00 oraz w czwartki od 09:00 do 12:00
tel. 52 323 90 90, fax. 52 323 90 61, 
sekretariat@bialeblota.eu, wojt@bialeblota.eu
ul. Szubińska 7, 86-005 Białe Błota I piętro, pok. 
nr 22
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Balcerowski Bronisław  
tel. 602 125 916  

e-mail: bronisław.balcerowski@gmail.com 
 

Banaszek Anna 
tel. 512 346 102   

e- mail: banaszek.anna@op.pl 
 

Burdanowska Magdalena 
tel. 605 151 144  

e-mail: mburdanowska@vp.pl 
 

Grzelak Kamilla 
tel. 512 087 523  

e-mail: grzelak-kamilla@wp.pl 
 

Grzywacz Jacek
Przewodniczący Rady Gminy Białe Błota 

tel. 728 981 960 
e-mail: jacek@retrotraktor.pl 

 
Harczenko Patrycja 

tel. 536 008 983  
e-mail: harczenkoo5@gmail.com 

Kocikowski Krzysztof  
tel. 880 073 031 

e-mail: krzysztofkocikowski@wp.pl

Krzyżanowski Jacek 
tel. 536 008 983 

 
Lachowicz Karolina

Przewodnicząca Komisji Oświaty,  
Kultury, Zdrowia, 

Pomocy Społecznej i Sportu 
 

Lubońska Aleksandra 
 

Mądrzyński Piotr 
tel. 604 803 654

Michalak Krzysztof 
tel. 510 843 194 

e-mail: krzysztofmichalak34@interia.pl

Moroz Zbigniew 
tel. 504 514 824 

 
Nowakowska Ilona 

tel. 605 056 571  
e-mail: ziomalin.nowakowska@gmail.com 

Ossowski Sławomir
Przewodniczący Komisji 

Budżetu i Finansów 
tel. 505 827 936

Referat Inwestycji 
tel. 52 323 90 65 
ul. Szubińska 57, 86-005 Białe Błota – wejście od ul. 
Guliwera, pok. nr 2, 3

Referat Gospodarki Przestrzennej, Gospodarki 
Nieruchomościami i Ochrony Środowiska 
tel. 52 323 90 94, tel. 52 323 90 69, tel. 52 323 90 77, 
tel. 52 323 90 95 
ul. Szubińska 57, 86-005 Białe Błota – wejście od ul. 
Guliwera, pok. nr 1, 4, 5, 10
 
Referat Zamówień Publicznych i Pozyskiwania 
Funduszy 
tel. 52 323 90 64, tel. 52 323 90 62, tel. 52 323 90 78 
ul. Guliwera 11a, 86-005 Białe Błota – wejście od ul. 
Arlekina, pok. nr 1

Do spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia 
tel. 52 323 90 63, aneta.malcer@bialeblota.eu 

Ruge Sławomir
Przewodniczący 

Komisji Rewizyjnej 
tel. 602 616 508  

e-mail: slawomir.ruge@wp.pl
 

Sykut Henryk
Wiceprzewodniczący 

Rady Gminy 
tel. 509 340 929 

e-mail: sykuthenryk@wp.pl 
 

Sznajder Magdalena
Przewodnicząca Komisji Skarg, 

Wniosków i Petycji 
 

Tomicka Katarzyna 
 

Wolsztyńska Maria 
tel. 600 237 577 

e-mail: mariawolsztynska@wp.pl

Wyszomirski Łukasz
Przewodniczący Komisji Gospodarki, 

Bezpieczeństwa,
 Rolnictwa i Środowiska

tel. 784 058 798
e- mail: lukaszwyszomirski@poczta.onet.pl

SOŁECTWO IMIĘ I NAZWISKO SOŁTYSA ADRES DO KORESPONDENCJI TELEFON ADRES E-MAIL
Lisi Ogon Mariusz Grządziela 86-065 Lisi Ogon, ul. Potulicka 12 600 706 638 lisiogon@bialeblota.eu

Łochowice Jacek Grzywacz 86-065 Łochowice, ul. Rodzinna 1 728 981 960 lochowice@bialeblota.eu

Prądki Paweł Jankowski 86-005 Prądki, ul. Śluzowa 6 603 485 966 pradki@bialeblota.eu

Zielonka Tomasz Konieczyński 86-005 Zielonka, ul. Cudne Manowce 1 601 274 134 zielonka@bialeblota.eu

Ciele Roman Kowalewski 86-005 Ciele, ul. Kościelna 3 607 546 470 ciele@bialeblota.eu

Trzciniec Łukasz Literski 86-005 Trzciniec, ul. Gminna 21/27 791 057 986 trzciniec@bialeblota.eu

Murowaniec Sławomir Ossowski 86-005 Murowaniec, ul. Puchacza 7 505 827 936 murowaniec@bialeblota.eu

Białe Błota Maria Płotkowska 86-005 Białe Błota, ul. Szubińska 85 608 314 201 bialeblota@bialeblota.eu

Kruszyn Krajeński Anetta Steltmann 86-005 Kruszyn Krajeński, ul. Wiśniowa 6 536 137 323 kruszynkrajenski@bialeblota.eu

Łochowo Sebastian Tomicki 86-065 Łochowo, ul. Dębowa 20A 883 500 017 lochowo@bialeblota.eu

Przyłęki Paweł Zuehlke 86-005 Przyłęki, ul. Pokosowa 7 792 614 770 przyleki@bialeblota.eu

SKŁAD RADY GMINY, SOŁECTWA, JEDNOSTKI POMOCNICZE URZĘDU

jacek.kot@bialeblota.eu 
ul. Guliwera 11a, 86-005 Białe Błota – wejście od ul. 
Arlekina, pok. nr 1
 
Do spraw Obrony Cywilnej i Zarządzania Kryzy-
sowego 
tel. 52 323 90 83, ryszard.golab@bialeblota.eu  
ul. Szubińska 7, 86-005 Białe Błota parter, pok. nr 8

Wydział zamiejscowy Starostwa Powiatowego 
Bydgoszcz 
tel. 52 323 90 81, marcin.fisher@powiat.bydgoski.pl 
ul. Guliwera 11, 86-005 Białe Blota

Zakład Wodociągów i Usług Komunalnych Sp. 
z o.o. 
Pogotowie Wod.-Kan. 24 h: tel. 197-60 (z sieci T-Mo-
bile: 52/197-60 lub 669 900 543) Sekretariat: tel. 
52 323 69 13, fax. 52 323 69 12, sekretariat@zwiuk.pl
ul. Betonowa 1A, 86-005 Białe Błota

Biuro obsługi klienta
reklamacje: tel. 52 323 69 15 
rozliczenia: rozliczenia@zwiuk.pl
umowy: tel. 52 323 69 23  
Piątek nieczynne
windykacja: tel. 52 323-69-21  
Piątek nieczynne

Dyżury Przewodniczącego i Wiceprzewodniczą-
cego Rady Gminy Białe Błota
Przewodniczący Rady Gminy Białe Błota Jacek 
Grzywacz – przyjmuje skargi i wnioski po uprzed-
nim umówieniu  telefonicznym pod numerem 
tel. 728 981 960

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Białe Błota Hen-
ryk Sykut – przyjmuje skargi i wnioski w Urzędzie 
Gminy Białe Błota przy ul. Guliwera 4a po uprzed-
nim umówieniu telefonicznym pod numerem 
tel. 509 340 929

Sławomir Ossowski i Rada Sołecka pełnią dyżur w każdą I środę miesiąca od godz. 18:00 w Ośrodku Wsparcia i Integracji „Malina” ul. Staroszkolna 13 Murowaniec.
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Praktyka taka trwała latami i nie była 
kwestionowana – Rejonowy Zarząd Infra-
struktury składał deklaracje podatkowe 
i ich korekty, uiszczał należny podatek. 
Na skutek decyzji budżetowej Ministra 
Obrony Narodowej Rejonowy Zarząd In-
frastruktury został uznany za trwałego 
zarządcę wskazanych gruntów i otrzymy-
wał środki na regulowanie podatku. 
Jedną z kwestii spornych, której dotyczyły 
liczne postępowania (głównie administra-
cyjne) było ustalenie czy i w jakiej części 
grunty lotniska podlegają zwolnieniu od 
podatku. 
 Naczelny Sąd Administracyjny prze-
sądził ostatecznie, że jedynie grunty po-
łożone w części lotniczej   zajęte pod bu-
dynkami i budowlami lotniska podlegają 
zwolnieniu od podatku od nieruchomości 
– pozostały teren powinien zostać opo-
datkowany. W tym zakresie dotychczaso-

we postępowanie Gminy Białe Błota było 
prawidłowe. Zupełnie inną kwestią było 
ustalenie, jaki podmiot powinien płacić już 
w prawidłowo ustalonej wysokości poda-
tek – ta okoliczność bezpośrednio związa-
na jest z zakończonym w grudniu 2019 r. 
sporem sądowym przed Sądem Okręgo-
wym w Bydgoszczy w 2008 r. 
 Rejonowy Zarząd Infrastruktury złożył 
korekty deklaracji podatkowych za lata 
2005-2007 wraz z wnioskiem o stwierdze-
nie nadpłaty podatkowej, gdyż jednost-
ka uznała, że faktycznym podatnikiem 
w sprawie jest Port Lotniczy Bydgoszcz 
S.A. W związku z powyższym wnioskiem 
ówczesny Wójt Gminy Białe Błota wszczął 
postępowanie podatkowe, którego celem 
było ustalenie części gruntów, które mia-
łyby podlegać opodatkowaniu. W latach 
2010-2011 również Urząd Kontroli Skarbo-
wej w Bydgoszczy przeprowadził kontrolę, 
w wyniku której potwierdzono, że podatni-
kiem podatku od nieruchomości jest Rejo-
nowy Zarząd Infrastruktury. 
 Na podstawie zgromadzonych doku-
mentów oraz stanowiska Urzędu Kontroli 
Skarbowej w Bydgoszczy Wójt Gminy Bia-
łe Błota odmówił stwierdzenia i zwrotu 
nadpłaty w podatku za lata 2005-2007. 
Wydana decyzja została zaskarżona do Sa-
morządowego Kolegium Odwoławczego 
i w rezultacie uchylona, a całe postępowa-
nie umorzone, bowiem Samorządowe Ko-
legium Odwoławcze stwierdziło, że podat-

nikiem jest Dowództwo Sił Powietrznych. 
Mimo powyższego Rejonowy Zarząd Infra-
struktury w dalszym ciągu, aż do połowy 
2012 r., składał deklaracje i korekty podat-
kowe, oświadczając przy tym, że jako trwa-
ły zarządca jest podatnikiem. W 2012  r. 
Wojewódzki Sąd Administracyjny w Byd-
goszczy rozpatrywał skargi na decyzje Sa-
morządowego Kolegium Odwoławczego 
w sprawach dotyczących decyzji wydawa-
nych przez Prezydenta Miasta Bydgoszczy. 
Sprawy te dotyczyły również Rejonowego 
Zarządu Infrastruktury i kwestii pobierania 
podatku od nieruchomości – tj. gruntów 
lotniska. 
 Wojewódzki Sąd Administracyjny 
orzekł w tychże postępowaniach, że po-
datnikiem podatku od nieruchomości nie 
jest Rejonowy Zarząd Infrastruktury. Sąd 
wskazał również, że o zwrot wpłaconych 
środków Rejonowy Zarząd Infrastruktu-
ry może wystąpić na drodze cywilnej. Od 
tego czasu Rejonowy Zarząd Infrastruktu-
ry przestał legitymować się jako podatnik 
podatku od nieruchomości. 
 Podsumowując, na tym etapie ukształ-
towały się dwie odrębne koncepcje. Urząd 
Kontroli Skarbowej uważa, ze podatnikiem 
jest Rejonowy Zarząd Infrastruktury, ta-
kie samo stanowisko wyraża sam Rejo-
nowy Zarząd Infrastruktury aż do 2012 r. 
Samorządowe Kolegium Odwoławcze 
w Bydgoszczy w sprawach, w których or-
ganem był Wójt Gminy Białe Błota uważa, 

W latach 2005-2012 Rejonowy 
Zarząd Infrastruktury w Byd-
goszczy (jednostka działająca 
w strukturze Ministerstwa 
Obrony Narodowej) opłacał na 
rzecz Gminy Białe Błota poda-
tek od nieruchomości za grun-
ty faktycznie użytkowane przez 
Port Lotniczy Bydgoszcz S.A.

Kto powinien zapłacić podatek? 

TEMAT WYDANIA

fot. Maciej Kulesza
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że podatnikiem jest Dowództwo Sił Po-
wietrznych. Takie samo stanowisko wyraża 
Wojewódzki Sąd Administracyjny w spra-
wie, w której organem wydającym decyzję 
w pierwszej instancji był Prezydent Miasta 
Bydgoszczy. 
 W lutym 2018 r. Skarb Państwa repre-
zentowany przez Rejonowy Zarząd Infra-
struktury wystąpił przeciwko Gminie Białe 
Błota o zapłatę kwoty podatku uiszczanego 
w latach 2005-2007. Wyrok w sprawie za-
padł w październiku 2019 r., Gmina wystą-
piła w terminie o uzasadnienie wyroku. Po 
doręczeniu uzasadnienia została sporzą-
dzona opinia prawna dotycząca zasadności 
wniesienia apelacji. Roszczenie było docho-
dzone przed sądem cywilnym z tytułu bez-
podstawnego wzbogacenia się Gminy (na 
taką możliwość dochodzenia należności 
wskazał Wojewódzki Sąd Administracyjny 
w wyrokach zapadłych w sprawach doty-
czących Miasta Bydgoszcz). 

 Przed podjęciem decyzji o wniesieniu 
ewentualnej apelacji zostało ustalone czy 
w postępowaniu nie doszło do popełnie-
nia najbardziej rażących błędów przez sąd 
tj. takich, które powodowałyby nieważność 
całego postępowania. Po analizie wyroku 
wraz z uzasadnieniem oraz akt sprawy usta-
lono, że Sąd Okręgowy w Bydgoszczy do-
pełnił obowiązujących procedur i w sprawie 
nie wystąpiły przesłanki, które stanowiłyby 
podstawę dla stwierdzenia nieważności po-
stępowania. 
 Co ważne, sprawa o tożsamym stanie 
faktycznym i prawnym była już rozstrzyga-
na przez Sąd Okręgowy w Bydgoszczy, gdzie 
został wydany nakaz zapłaty zobowiązujący 
Miasto Bydgoszcz do zapłaty kwoty pobra-
nego podatku na rzecz Skarbu Państwa 
reprezentowanego przez Rejonowy Zarząd 
Infrastruktury. Również jedną z przesłanek 
decydujących dla podjęcia decyzji w spra-
wie było to, że wcześniej Wojewódzki Sąd 

Administracyjny w Bydgoszczy w sprawach 
administracyjnych dotyczących tożsamego 
stanu sprawy (z tą różnicą, że rozstrzygnię-
cia dotyczyły Miasta Bydgoszcz) przesądził, 
że Rejonowy Zarząd Infrastruktury nie po-
siadał statusu podatnika, a zatem nie mógł 
być zobowiązany do zapłaty podatku. 
 Z uwagi na to, że w toku postępowania 
sądowego nie doszło do naruszeń, które mo-
głyby skutkować zmianą lub uchyleniem wy-
roku, zaś koszty wniesienia apelacji kształto-
wały się na znacznym poziomie (87.616,00 zł 
opłaty sądowej, koszty zastępstwa proce-
sowego drugiej strony w razie przegranej – 
8.100,00 zł, dalsze koszty w postaci odsetek 
ustawowych za opóźnienie) została podjęta 
decyzja o niewnoszeniu środka zaskarżenia. 
Wniesienie apelacji w niniejszej sprawie do-
prowadziłoby do dalszego i niepotrzebnego 
uszczuplenia majątku gminy. 
 Na obecnym etapie posiadamy również 
rozstrzygnięcia Naczelnego Sądu Admi-
nistracyjnego w sprawie podatku od nie-
ruchomości wpłacanego przez Rejonowy 
Zarząd Infrastruktury – rozstrzygnięcia te 
potwierdzają, że Rejonowy Zarząd Infra-
struktury nie jest podatnikiem podatku od 
nieruchomości w przypadku spornych grun-
tów lotniska. Naczelny Sąd Administracyjny 
przyjął odmienną koncepcję od pojawiają-
cych się dotychczas w sprawie, a mianowi-
cie ustalił iż podatnikiem jest Województwo 
Kujawsko-Pomorskie. 
 Rozstrzygnięcia Naczelnego Sądu Admi-
nistracyjnego są wiążące dla Gminy Białe 
Błota. W chwili obecnej prowadzone jest 
postępowanie celem uzyskania zapłaty po-
datku przez odpowiednie organy - Gmina 
postępuje w tym zakresie zgodnie z roz-
strzygnięciami Naczelnego Sądu Admini-
stracyjnego oraz opinią dr hab. Bogumiła 
Pahla z Katedry Prawa Finansowego Wy-
działu Prawa i Administracji Uniwersytetu 
Warmińsko-Mazurskiego w Olsztynie. ■■

TEMAT WYDANIA

fot. Maciej Kulesza

fot. Maciej Kulesza
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Gmina Białe Błota od jesieni 2018 roku 
z powodzeniem ubiega się o wsparcie fi-
nansowe pochodzące ze źródeł zewnętrz-
nych na realizację inwestycji. 
 Jest m.in. beneficjentem dofinansowa-
nia z Funduszy Europejskich na takie pro-
jekty, jak: ,,Budowa ścieżki pieszo-rowe-
rowej na terenie miejscowości Łochowo, 
Drzewce (od ul. Długiej poprzez ul. Wą-
ską do ul. Długiej), Murowaniec, Kruszyn 
Krajeński”, a także projektu pn.: ,,Termo-
modernizacja budynku Środowiskowego 
domu Samopomocy i Świetlicy Socjotera-
peutycznej »Małgosia« w Cielu”.
 Celem pierwszego jest poprawa ja-
kości powietrza przez zmniejszenie złej 
emisji zanieczyszczeń oraz gazów cie-
plarnianych pochodzenia antropoge-
nicznego, a także działanie zmierzające 
do ograniczenia samochodowego trans-
portu indywidualnego na rzecz podróży  
z wykorzystaniem pojazdów zeroemisyj-
nych – przede wszystkim rowerów.
 Dzięki realizacji projektu wartego 
8 004 712,84 złotych i uzyskanego dofinan-
sowania z Europejskiego Funduszu Rozwo-
ju Regionalnego w wysokości 5 750 837,54 
złotych finiszuje budowa ścieżki pieszo-ro-
werowej o długości 6 132,10 metrów na 
odcinku od ulicy ul. Jesionowej w Łochowie 
do ul. Usługowej w Murowańcu. Roboty 
objęły prace z wielu branż m.in. sanitarnej, 
konstrukcji inżynierskiej, elektroenerge-
tycznej, dendrologicznej i oczywiście dro-
gowej.
 Projekt, który uzyskał wsparcie z EFRR 
z pewnością poprawi stan środowiska 
naturalnego, dzięki zredukowaniu zanie-
czyszczeń oraz gazów cieplarnianych po-
chodzenia antropogenicznego. Przyczyni 
się do zmniejszenia ruchu pojazdów spa-
linowych. Na wyższy poziom podniesie 
bezpieczeństwo pieszych oraz rowerzy-
stów, czyli uczestników ruchu, którzy 
są najsłabiej zabezpieczeni na wypadek 
kolizji. Inwestycja jest wpięta do istnieją-
cego układu dróg rowerowych w gminie. 
Ułatwi mieszkańcom dostęp do budyn-
ków użyteczności publicznej. Przyczyni 
się do popularyzacji komunikacji rowe-
rowej, nieszkodliwej dla środowiska na-
turalnego, w którym żyjemy. Warto przy 

tej okazji wspomnieć, że blisko 50% tere-
nów naszej gminy stanowią lasy. To wła-
śnie m.in. z tego powodu gmina cieszy 
się stale rosnącą popularnością wśród 
osób, które szukają najlepszego dla sie-
bie i najbliższych miejsca do wybudowa-
nia domu. Jesteśmy najszybciej rozwijają-
cą się gminą w województwie. Każdego 
roku przybywa blisko 500 nowych miesz-
kańców. Zameldowanych jest już prawie 
23 000. 
 Kolejnym projektem z dofinansowa-
niem z Europejskiego Funduszu Rozwoju 
Regionalnego (EFRR) jest: ,,Termomoder-
nizacja budynku Środowiskowego domu 
Samopomocy i Świetlicy Socjoterapeu-
tycznej »Małgosia« w Cielu”.
 Wartość inwestycji została oszaco-
wana na poziomie 302 260,87 złotych. 
Uzyskane przez gminę dofinansowanie 
wyniosło 165 954,22 zł. Dzięki uzyska-
nemu wsparciu finansowemu ze źródła 
zewnętrznego, przeprowadzana jest 
kompleksowa termoizolacja budynku 

użyteczności publicznej. W konsekwen-
cji wydatnie zostanie poprawiony bilans 
efektywności energetycznej budynku, to 
zaś przełoży się na konkretne oszczędno-
ści w rachunkach za ogrzewanie. 
 Warto dodać, że od jesieni 2018 roku 
Gmina Białe Błota skutecznie pozyskuje 
dofinansowanie na realizację inwestycji 
nie tylko z Funduszy Europejskich, ale 
wszystkich dostępnych. Uzyskane, dodat-
kowe środki finansowe nie tylko odciąża-
ją budżet gminy, ale przede wszystkim 
umożliwiają budowę dróg utwardzonych, 
oświetlenia, infrastruktury rowerowej, 
pieszej, wodociągowej oraz wielu innych. 
 Stale bierzemy udział w konsultacjach, 
spotkaniach, komitetach sterujących, na 
których zapadają decyzje dotyczące reali-
zacji inwestycji gminnych dofinansowa-
nych ze źródeł zewnętrznych. 
 W  dalszym ciągu będziemy szukali 
i aplikowali o dodatkowe pieniądze, na 
rozwój gminy i poprawę jakości życia 
mieszkańców. ■■

Tym razem na blisko 6 000 000 
złotych na realizację inwestycji 
gminnych.

Kolejne umowy na 
dofinansowanie podpisane

INWESTYCJE – REALIZACJE, DOTACJE, PROJEKTY 
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Na budowę gmina uzyskała dofinansowa-
nie z zewnętrznego źródła z programu: 
Rozwój Obszarów Wiejskich. W ramach 
inwestycji wybudowaliśmy dwie tłocznie 
ścieków oraz sieć kanalizacji sanitarnej 
z przyłączami w ulicach: Starowiejskiej, 
Spokojnej, Sielskiej, Diamentowej i Platy-
nowej oraz fragmentach ulic: Przyjaznej, 
Srebrnej i Złotej w Lisim Ogonie.

Nowe nawierzchnie na ulicach: Boro-
wikowej, Grzybowej, Łososiowej, Leśni-
ków w Łochowicach

 Wraz z końcem 2019 roku podpisali-
śmy umowę na realizację inwestycji. Koszt 
przedsięwzięcia to 1  384  135,58 złotych. 
Dzięki realizacji zadania ulice zyskały na-
wierzchnię wykonaną z betonu asfaltowe-
go. Ulica Borowikowa 367 metrów, ulica 
Grzybowa 475 metrów, ulica Łososiowa 
289 metrów i ulica Leśników 410 me-

trów. Szerokość jezdni wynosi 5,5 metra, 
a wody opadowe są odprowadzone do 
przydrożnych rowów.
 Inwestycja objęła także swoim zasię-
giem wykonanie z kostki betonowej wjaz-
dów i dojść do nieruchomości. Wyko-
nawca wybudował pobocza i odtworzył 
zieleń.
 
Budowa ulicy Sokolej w Murowańcu

 Zakres inwestycji objął odcinek od 
skrzyżowania z ul. Łochowską do skrzyżo-
wania z ul. Czajki. Długość wybudowane-
go odcinka ulicy wynosi blisko kilometr. 
Koszt to 4 162 450,87 złotych. Warto do-
dać, że na realizację inwestycji drogowej 
gmina uzyskała dofinansowanie w wyso-
kości 50% całkowitych kosztów realizacji 
z Funduszu Dróg Samorządowych.
 Nawierzchnia na całej długości dro-
gi o szerokości 5,5 metra jest wykonana 
z kostki brukowej betonowej.  W ramach 
inwestycji powstały chodniki, zjazdy, 
skrzyżowania, pobocza. Ułożona została 
kanalizacja deszczowa, a także przebudo-
wane, kolidujące z budową sieci podziem-
ne. Ulicę oświetlają latarnie wyposażone 
w energooszczędne oprawy typu LED. 

Nie tylko drogi 

 Pszczeli Zakątek to inwestycja, która  
objęła swoim  zasięgiem wykonanie strefy 
przyrodniczo-edukacyjnej przy ul. Kaplicz-
nej w Białych Błotach. Ideą przewodnią 
i celem stworzenia strefy przyrodniczo-
-edukacyjnej jest propagowanie działań 
zmierzających do ochrony pszczół przy 
zachowaniu bioróżnorodności. Realizacja 
zadania polegała na wykonaniu ścieżek 
pieszych, montażu ławek, tablic infor-
macyjnych oraz wykonaniu oświetlenia 
parkowego. Na terenie inwestycji prze-
prowadzono nasadzenia krzewów i drzew 
miododajnych. Koszt przedsięwzięcia to 
258 152,40 złotych. ■■

P10 i P16 już po odbiorach koń-
cowych. Pod symbolami kryje 
się realizacja kanalizacji sani-
tarnej w Lisim Ogonie.

Relacje z gminnych placów budów

We wrześniu 2018 roku 
w oparciu o umowę zawartą 
pod koniec 2017 roku, zostało 
wykonane profilowanie i za-
gęszczenie nawierzchni dróg 
gruntowych wraz z procesem 
stabilizacji za pomocą środków 
chemicznych, hydrofobowych 
jonowymiennych na ulicach:  
Grzybowej, Leśników, Łososio-
wej i Borowikowej w Łochowi-
cach.

Przebudowa ulic: Borowikowej, Leśników, 
Łososiowej i Grzybowej w Łochowicach

Roboty zostały zrealizowane i odebrane 
na początku kwietnia 2019 roku. Wyko-
nawca przeprowadził stabilizację na-
wierzchni jezdni na powierzchni 9.684 
metrów kwadratowych. Remont pochło-
nął ponad 450  tysięcy złotych. Krótko 
po tym, mieszkańcy wyprofilowanych 

ulic zaczęli zgłaszać kłopoty, związane 
z bardzo dużym pyleniem, unoszącym się 
z nawierzchni w wyniku ruchu pojazdów. 
Dodatkowym problemem była szybka de-
gradacja jezdni po opadach deszczu. Po-
wstawały koleiny oraz wyboje, w których 
gromadziła się woda.

 Bolączki eksploatacyjne wykazały, że 
technologia mechanicznego profilowania 
i zagęszczania nawierzchni dróg grun-
towych wraz z procesem stabilizacji nie 
spełniła podstawowego celu – poprawie-
nia stanu technicznego i funkcjonalnego 
ulic. 
 W związku z tym, wójt Dariusz Funda-
tor zwrócił się z prośbą do Rady Gminy 
o zabezpieczenie w budżecie środków fi-
nansowych, które pozwoliły na wykonanie 
robót uwzględniających już przeprowa-
dzone i doprowadziły do wykonania sta-
bilnej nawierzchni ulic w Łochowicach. 
 Tym samym, pod koniec 2019 roku zo-
stała podpisana umowa z wykonawcą, wy-
branym w trybie zamówienia publicznego, 
na przeprowadzenie prac drogowych. 
Roboty zostały zakończone i odebrane 
pod koniec kwietnia. Koszt inwestycji to 
1 384 135,58 złotych.
 Na temat jej przebiegu pisaliśmy wcze-
śniej w artykule poświęconym realizacji 
inwestycji drogowych w gminie. ■■

INWESTYCJE – REALIZACJE, DOTACJE, PROJEKTY 
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Referat Inwestycji w marcu opracował opis 
przedmiotu zamówienia dla ulicy Orzecho-
wej w Zielonce. W kwietniu został ogłoszo-
ny przetarg na opracowanie dokumentacji 
projektowej ulicy. 
 Nawierzchnia o szerokości 5,5 metra 
i długości jednego kilometra na odcinku 
od drogi serwisowej S5 do ul. Bizneso-
wej będzie wykonana z kostki betonowej. 
W celu ograniczenia ruchu samochodów 
ciężarowych przewidzieliśmy wybudowa-
nie wyniesionych skrzyżowań spowalnia-
jących ruch.  Planowany termin realizacji 
dokumentacji projektowej to 30 listopada 
2020 r.
 Kolejna budowa również dotyczy Zie-
lonki. Projekt realizacji ulicy Jaworowej 
podzieliliśmy na dwa odcinki. Pierwszy 
od ulicy Bydgoskiej do ulicy Kieleckiej - to 
odcinek przy żłobku, świetlicy i placu so-
łeckim. Drugi - od ulicy Kieleckiej do ulicy 
Żołędziowej. 
 Pierwsze opracowanie projektowe 
w marcu uzyskało decyzję ZRID (Zezwo-
lenie na Realizację Inwestycji Drogowej). 
W przypadku drugiego odcinka, czyli od 
ulicy Kieleckiej do ulicy Żołędziowej, decy-
zję ZRID otrzymaliśmy pod koniec maja. 
Warto dodać, że na realizację inwestycji 
– budowę ulicy Jaworowej – będziemy się 
ubiegali o dofinansowanie zewnętrzne, 
pochodzące z Funduszu Dróg Samorządo-
wych. 
 Także w Zielonce zaplanowaliśmy bu-
dowę placu sołeckiego z uwzględnieniem 
sugestii Sołtysa oraz Rady Sołeckiej. W ra-
mach inwestycji zaplanowaliśmy:

• budowę sceny drewnianej o powierzch-
ni około 35 metrów kwadratowych, 

• przeniesienie istniejącej wiaty,
• przesunięcie istniejącego ogrodzenia,
• wyposażenie terenu w elementy małej 

architektury, takie jak: ławki, małe al-
tanki, kosze na śmieci czy też elementy 
placu zabaw.

 Termin opracowania projektu wyzna-
czyliśmy na połowę sierpnia z uwagi na ko-
nieczność uzyskania decyzji lokalizacji celu 
publicznego oraz decyzji udzielającej po-
zwolenia na budowę. 
 W opracowaniu znajduje się także kon-
cepcja kanalizacji sanitarnej w miejsco-
wościach: Przyłęki, Zielonka, Prądki wraz 
z częścią kosztową. W połowie stycznia za-
warliśmy umowę na jej opracowanie. Pla-
nowany termin zakończenia prac wyznaczy-
liśmy na połowę lipca bieżącego roku. 
 Opracowanie pozwoli dokonać oceny 
realizacji zadania w kilku etapach oraz wa-
riantach z uwzględnieniem najkorzystniej-
szych i najbardziej efektywnych rozwiązań. 
Będzie stanowiło bazę dla dalszych prac 
projektowych. 
 Realizujemy kolejny, bardzo ważny etap 
budowy oświetlenia ulicznego w gminie. 

W tym roku latarnie staną na ulicach: Cudne 
Manowce – 5 punktów świetlnych, Pigwowej 
– 4 punkty świetlne, Żniwnej, Pszennej, Rze-
pakowej, Ziarnistej, Mącznej – 40 punktów 
świetlnych, Żniwiarzy – 11 punktów świetl-
nych. Zaplanowany termin zakończenia re-
alizacji zadania wyznaczyliśmy na połowę 
listopada. 
 Z pewnością warto dodać, że to nie jedy-
ne lokalizacje, w których zostaną zainstalo-
wane latarnie uliczne. W ramach moderniza-
cji i budowy oświetlenia z dofinansowaniem 
uzyskanym przez gminę ze Zintegrowanych 
Inwestycji Terytorialnych wyposażymy jesz-
cze w oświetlenie ulice: Leśną – 3 punkty 
świetlne, Szumiących Traw – 6 punktów 
świetlnych.
 Przeprowadzimy także modernizację 
istniejących latarni ulicznych, które są wła-
snością gminy. Stare, energochłonne opra-
wy sodowe wymienimy na LEDowe, które 
pobierają zdecydowanie mniej energii elek-
trycznej, co przełoży się na niższe rachunki 
za prąd. Dodatkowo nowe oprawy typu LED 
wyposażymy w system sterowania mocą. 
Rozwiązanie daje możliwość regulowania 
intensywności strumienia światła w zależ-
ności od potrzeby, a w konsekwencji reduk-
cji pobieranej z sieci mocy. ■■

Prace urzędu w trudnym 
czasie dostosowaliśmy do 
ograniczeń wynikających 
z ogłoszenia na terenie kraju 
stanu epidemii. Nie narażając 
na niebezpieczeństwo zara-
żenia wirusem mieszkańców 
i pracowników, realizujemy 
zadania z zachowaniem wszel-
kich środków ostrożności. 
Planujemy, realizujemy i pro-
jektujemy kolejne inwestycje 
w gminie. 

Planujemy, projektujemy, 
budujemy

INWESTYCJE – REALIZACJE, DOTACJE, PROJEKTY 
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Bieżący harmonogram równania dróg grun-
towych w gminie zawsze jest dostępny na 
naszej stronie internetowej. Trzeba jednak 
dodać, że podlega zmianom wywołanym 
przez panujące warunki pogodowe. 

Harmonogram równania dróg 
gruntowych znajduje się na 
stronie gminy w zakładce 
MIESZKANIEC i rozwija się po 
kliknięciu w napis UTRZYMANIE 
DRÓG. 

Referat dróg i gospodarki odpadami – ważne informacje

WAŻNE NUMERY TELEFONÓW:

Zgłoszenia dotyczące dróg – Refe-
rat Dróg i gospodarki odpadami 
nr telefonów: 52 323 90 67 lub 68 
(lub sekretariat 52 323 90 90)

Zgłoszenia dotyczące awarii 
oświetlenia ulicznego – Referat 
Dróg i gospodarki odpadami 
nr telefonów: 52 323 90 67 lub 68 
(lub sekretariat 52 323 90 90).

 Opady deszczu zmuszają do korekt, po-
nieważ powstające kałuże skutecznie unie-
możliwią przeprowadzenie prac, nie tylko 
zgodnie z harmonogramem, ale przede 
wszystkim zgodnie ze standardami w zakre-
sie profilowania dróg gruntowych. 
 Podobna sytuacja, czyli konieczność 
przełożenia prac i korekta terminów, wystę-
puje w okresie „suszy”. Podczas równania 
nawierzchni gruntowych unosi się potężny 
kurz, który osiada na roślinach w ogrodach 
oraz na elewacjach i oknach pobliskich do-
mów. W związku z tym jesteśmy zmuszeni 
do przerywania robót utrzymaniowych. ■■

Zgłoszenia dotyczące koszenia 
traw w pasie drogowym nale-
żącym do gminy - Referat Dróg 
i gospodarki odpadami 
nr telefonów: 52 323 90 67 lub 68 
(lub sekretariat 52 323 90 90)

Jednocześnie prosimy zwrócić uwagę, 
że nie wszystkie drogi, które przebie-
gają przez naszą gminę, znajdują się 
w zarządzie Referatu dróg i gospodarki 
odpadami. Zarządcami są również: Zarząd 
Dróg Wojewódzkich (drogi wojewódzkie), 

Starostwo Powiatowe (drogi powiatowe) 
oraz Generalna Dyrekcja Dróg Krajowych 
i Autostrad (drogi krajowe).

Z tego względu na stronie internetowej 
w zakładce MIESZKANIEC - UTRZYMANIE 
DRÓG publikujemy wykaz dróg, które do 
gminy nie należą. Jednocześnie wskazu-
jemy zarządców odpowiedzialnych za ich 
utrzymanie wraz z danymi teleadresowy-
mi. Z pewnością usprawni to, komunika-
cję w przypadku zgłoszeń do naprawy, 
czy uzyskania informacji na temat planów 
rozbudowy.  

Umowa na dofinansowanie: „Moderniza-
cji i rozbudowy stacji uzdatniania wody 
w miejscowości Ciele” została podpisana 
pod koniec kwietnia w siedzibie Zakła-
du Wodociągów i Usług Komunalnych 
w Białych Błotach. Dofinansowanie w for-
mie pożyczki udzielił Narodowy Fundusz 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wod-
nej. Całkowita wartość inwestycji to ponad 
17 milionów złotych. 
 Rozpoczęcie realizacji jest zaplanowa-
ne na koniec obecnego roku. Zakończenie 

prac na IV kwartał 2022 roku. Eksploata-
cja rozbudowanej i zmodernizowanej 
stacji uzdatniania wody w Cielu nastąpi 
w I kwartale 2023 roku. Zakres zadania 
obejmuje:

• rozbudowę budynku hali filtrów,
• rozbudowę budynku obsługi (w tym 

chlorownia i pomieszczenie paczko-
wania wody z paczkowarką do wody) 
i agregatów,

• budowę nowego obiektu pompowni 
II stopnia wraz z kompletnym wypo-
sażeniem,

• budowę dwóch dodatkowych zbiorni-
ków wody czystej,

• budowę odstojnika wód popłucznych,
• budowę sieci kanalizacji deszczowej 

na terenie stacji,
• modernizację i rozbudowę sieci tech-

nologicznych na terenie stacji,

To kolejna kluczowa dla popra-
wy jakości życia mieszkańców 
inwestycja, która jest możliwa 
do zrealizowania dzięki podpi-
sanej wraz z końcem kwietnia 
umowie. 

Rozbudowa i modernizacja stacji 
uzdatniania wody dla gminy 

• modernizację i rozbudowę systemu 
energetycznego stacji z zapewnie-
niem dwustronnego zasilania stacji 
w energię elektryczną wraz z auto-
matyzacją procesów technologicz-
nych,

• ogrzewanie obiektów stacji z projek-
towanej lokalnej kotłowni z tymcza-
sowym zasilaniem gazem LPG i do-
celowym podłączeniem obiektu do 
sieci gazowej,

• budowę dróg wewnętrznych i chod-
ników na terenie stacji,

• budowę ogrodzenia stacji,
• opracowanie dokumentacji na roz-

budowę ujęcia wody o dwie nowe 
studnie oraz sieci dosyłowej wody 
surowej do stacji,

• roboty budowlano-montażowe - wy-
konanie i obudowa studni oraz budo-
wa sieci dosyłowej wody surowej. ■■

INWESTYCJE – REALIZACJE, DOTACJE, PROJEKTY 
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Złożony przez gminę wniosek do Centrum 
Projektów Polska Cyfrowa uzyskał dofi-
nansowanie do zakupu sprzętu kompute-
rowego w ramach grantu Zdalna Szkoła.  
 Dzięki bardzo dobrze przygotowane-
mu wnioskowi, gmina pozyskała dofinan-
sowanie w wysokości 80  000,00 złotych 
na zakup m.in. sprzętu komputerowego 
dla szkół. W czasie, w którym edukacja na 
wskutek pandemii została przeniesiona do 
sieci – 53 komputery trafiły do uczniów.  
 Po zakończeniu zdalnego kształcenia, 
zakupiony w ramach dofinansowania 
sprzęt komputerowy zasili zasoby sprzę-
towe szkół. Wzbogaci i uatrakcyjni zajęcia 
edukacyjne. 
 Warto dodać, że nauczyciele w biało-
błockich placówkach oświatowych dys-
ponują służbowymi laptopami, które 
z powodzeniem wykorzystują podczas 
prowadzenia lekcji. ■■

Laptopy trafiły do 
uczniów

LOWE to program tworzenia Lokalnych 
Ośrodków Wiedzy i Edukacji. Celem wspo-
mnianego jest organizowanie różnych 
form edukacji pozaformalnej i nieformal-
nej dla osób dorosłych. Wykorzystuje się 
przy tym potencjał szkoły oraz innych in-
stytucji. 
 W ramach aktywności LOWE i szerokiej 
współpracy powstaje oferta nauczania dla 
dorosłych, wolna od sztywnych progra-
mów nauczania i podręczników. Zakłada 
diagnozę potrzeb i umiejętności, dzięki 
którym powstaje oferta przekazująca wie-
dzę i umiejętności nakierowane na zdia-
gnozowany cel. Ważne jest to, że przyjęta 
formuła dla uczestników jest przyjazna 
i zachęca do aktywności.
 Co ważne w realizacji programu w na-
szej gminie, chcemy skorzystać z poten-
cjału edukacyjnego, który zapewnia Szko-
ła Podstawowa im. Mariana Rejewskiego 
w Białych Błotach. Złożona w marcu przez 

gminę aplikacja wpisała się w założenia 
programu. Zaplanowaliśmy badanie aktu-
alnych potrzeb oraz umiejętności uczest-
ników programu do realizacji, którego 
chcemy jeszcze włączyć Gminne Centrum 
Kultury, Centrum Obsługi Edukacji i Sportu 
oraz inne podmioty wywodzące się z sekto-
ra publicznego i prywatnego. 
 Nasz projekt dedykowany mieszkań-
com skupił uwagę na podnoszeniu kompe-
tencji w czterech obszarach: społecznym 
(w tym np. warsztaty z programu Mindful-
ness), językowym tzn. porozumiewania 
się w języku obcym, informatycznym oraz 
świadomości i ekspresji kulturalnej (jak np. 
warsztaty z szeroko pojętej sztuki i kultu-
ry). Zajęcia w ramach LOWE zaplanowa-
liśmy w Szkole Podstawowej, GCKu oraz 
jeżeli pozwoli na to sytuacja na wolnym 
powietrzu.
 Realizacja programu ma służyć rozwija-
niu kompetencji uczestników w kluczowych 
dziedzinach codziennego życia. Komunika-
cji społecznej, współpracy w ramach inte-
gracji międzypokoleniowej. Świadomego 
odbioru kultury na różnych jej poziomach. 
 Bardzo ważne jest to, że nie wyklucza 
osób niepełnosprawnych. Każdy z obiek-
tów, w którym zaplanowaliśmy zajęcia, nie 
stwarza barier architektonicznych. ■■

To program, do którego pod 
koniec marca złożyliśmy aplika-
cję o dofinansowanie na reali-
zację przedsięwzięcia w naszej 
gminie.

LOWE Białe Błota 

Wyjątkowym gościem tej niecodziennej 
i podniosłej dla szkoły uroczystości była 
córka Mariana Rejewskiego – Pani Jani-
na Sylwestrzak. Podczas przemówienia, 
wspominała dzieciństwo i dom rodzinny, 
w którym nigdy nie mówiono o pracy Ma-
riana Rejewskiego i jego ogromnych za-

W czterdziestą rocznicę śmierci 
wybitnego matematyka i kryp-
tologa - Szkole Podstawowej 
w Białych Błotach zostało nada-
ne imię Mariana Rejewskiego. 
Nadaniu imienia towarzyszyło 
wręczenie nowego sztandaru - 
sztandar z rąk Wójta Dariusza 
Fundatora odebrała dyrektor 
szkoły Danuta Ferenstain.

Wybitny polski kryptolog patronem szkoły 
w Białych Błotach

sługach dla polskiej kryptologii. Dopiero 
w połowie lat sześćdziesiątych wybitny 
matematyk przekazał córce maszynopis, 
w którym opisał swoją historię. Wyjaśnił 
przyczyny, dlaczego tak długo musiał za-
chowywać milczenie.
 Wspominając milczącego bohatera, 
warto zwrócić uwagę, że dopiero od nie-
spełna dwudziestu lat autorytety w dzie-
dzinie historii przyznają, że dzięki trój-
ce Polaków: Rejewskiemu, Różyckiemu 
i Zygalskiemu wojna trwała krócej i zo-
stało ocalonych wiele milionów istnień 
ludzkich. Przytoczony fakt wykorzystało 
w swoich wystąpieniach kilkoro mów-
ców, którzy zabrali głos po Pani Janinie 
Sylwestrzak. Uroczystość nadania imienia 
i sztandaru uświetniły występy Orkiestry 
Wojskowej z Bydgoszczy, uczniów Szkoły 
Podstawowej w Białych Błotach oraz chó-
ru Chanson. ■■

EDUKACJA W GMINIE 
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Przypominamy, że program „plus” skiero-
wany jest do osób, które ukończyły 60 lat 
i nie są aktywne zawodowo. Realizowany 
jest pod auspicjami Ministerstwa Pracy 
i Polityki Społecznej. Celem programu jest 
zwiększanie aktywności seniorów w życiu 
społecznym.
 Z tym większym entuzjazmem, uru-
chomiliśmy w gminie kolejny „Klub Se-
nior +” w Cielu. Klub ruszał w momencie, 

w którym zamykaliśmy skład poprzednie-
go wydania „Białe Błota Tu i Teraz”, zatem 
relację drukujemy w obecnym numerze. 
 Zaczęło się od zebrania organizacyjne-
go. Wspomniane spotkało się z ogromnym 
zainteresowaniem. Przyszło wiele pań, 
które nie tylko wyraziły zainteresowanie 
udziałem w zajęciach organizowanych 
przez „Klub Senior +”, ale od razu wzięły 
udział w zajęciach ruchowych oraz tanecz-
nych. 
 Zajęcia od końca lutego były prowa-
dzone w każdy wtorek oraz czwartek 
w godzinach od 09:30 do 14:00. W ra-
mach spotkań dojrzali młodzi brali udział 
w gimnastyce, zajęciach tanecznych – tań-
cu w kręgu terapeutycznym.
 Wspólnie spędzali czas przy gotowa-
niu podczas warsztatów kulinarnych. Od-
dawali się rękodziełu, tworząc przepiękne 
przedmioty, które zaplanowali spieniężyć 

podczas zbiórek na szlachetny cel. Senio-
rzy nie tylko spotykali się w celach twór-
czych, ale także towarzyskich. Rozmawiali 
na interesujące tematy, czytali, grali w gry 
planszowe i komputerowe. 
 Dodatkową atrakcją w przerwanych 
przez epidemię zajęciach jest dostosowy-
wanie warsztatów do zgłaszanych zainte-
resowań i pomysłów. 
 Warto też pokreślić, że „Klub Senior +” 
w Cielu organizuje zajęcia dla osób z te-
renu całej Gminy Białe Błota, które ukoń-
czyły 60 rok życia i nie są aktywne zawo-
dowo. 
 Na koniec ważna informacja dla pa-
nów - klub zrzesza nie tylko panie. Pano-
wie również znajdą tutaj dla siebie coś 
miłego. Nie muszą gotować czy szydełko-
wać. Mogą z pomocą specjalistów zorga-
nizować zajęcia, które będą w kręgu ich 
zainteresowań. ■■

W poprzednim wydaniu 
kwartalnika napisaliśmy, że 
seniorzy w naszej gminie się 
nie nudzą. Opisaliśmy formy 
spędzania wolnego czasu przez 
sześćdziesięciolatków w „Klu-
bie Senior +” w Łochowie. 

Kolejny klub w ramach 
Programu „Senior +”

SENIOR W GMINIE
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Dzięki współpracy mieszkań-
ców z urzędem - w gminie 
powstał EKOPATROL.

Ekologiczna inicjatywa społeczna 

Wśród wielu celów Stowarzyszenia „GMI-
NA TO MY” jest m.in. działanie na rzecz 
środowiska naturalnego, w którym ży-
jemy. Nowy projekt jest już realizowany 
przez: EKOPATROL –inicjatywę, której śro-
dowisko naturalne nie jest obojętne. 
 Temat został zainicjowany podczas 
spotkania członków Stowarzyszenia: Mar-
tę Raniszewską, Beatę Schmidt, Kamila 
Łęczyckiego, Macieja Kinal z wójtem Da-
riuszem Fundatorem oraz zastępcą wójta 
Anną Jankowską-Cepak. W trakcie roz-
mowy inicjatorzy EKOPATROLU wskazali 
obszary planowanej aktywności proekolo-
gicznej i włączenie się do niej gminy. 
 Wśród pomysłów znalazły się - m.in. 
przeprowadzenie analizy i audytu stanu 
środowiska w każdym z sołectw. Okre-
ślenie miejsc i okoliczności powstawania 

smogu z uwzględnieniem jego oddziały-
wania na otoczenie. 
 Kolejnym ważnym obszarem, któ-
rym zajęli się ekologiczni społecznicy we 
współpracy z pracownikami Urzędu Gmi-
ny jest gospodarka odpadami. Ogranicze-
nie powstawania dzikich wysypisk. Walka 
z wywożeniem śmieci do lasu. Szeroko po-
jęta edukacja ekologiczna m.in. dotycząca 
właściwie prowadzonej segregacji śmieci. 
 W realizacji celów mają pomóc moni-
toring oraz włączenie do współpracy na 
rzecz środowiska naturalnego, jak naj-
większej liczby mieszkańców, w tym z są-
siedniej Gminy Bydgoszcz. W szczególno-
ści ekologicznej grupy z Miedzynia. Plany 
EKOPATROLU wręcz idealnie wpisują się 
w inicjatywę sąsiadów z Bydgoszczy pod 
nazwą: „Pokochaj sąsiada – nie truj.”  
 Z pewnością skuteczną metodą 
w ekoaktywności będzie instalowanie 
zakamuflowanego  monitoringu w miej-
scach, które są szczególnie narażone na 
nielegalny wysyp odpadów czy  ustawia-
nie przez gminę dodatkowych pojemni-

ków. Jednak kluczowe jest zaangażowanie 
lokalnej społeczności. Zgodne współdzia-
łanie tu i teraz z myślą o następnych poko-
leniach. 
 Uczestnicy spotkania zgodnie ocenili, 
że do poprawy środowiska mogą się przy-
czynić nowe nasadzenia na terenie gminy. 
Wspomniany punkt również znalazł się 
w planach EKOPATROLU. Stowarzyszenie 
chciałoby także objąć opieką i uporządko-
wać stare, opuszczone nekropolie. 
 Wójt Dariusz Fundator oraz Anna 
Jankowska-Cepak zaprezentowali inicja-
torom EKOPATROLU koncepcję walki ze 
smogiem oraz stan zaawansowania dzia-
łań gminy na rzecz środowiska i walki 
o poprawę klimatu. 
 Trzeba dodać, że to tylko nieliczne z te-
matów, które zostały poruszone podczas 
spotkania. 
 W uzupełnieniu tematu przypomina-
my, że na stronie internetowej Urzędu 
Gminy  lub mobilnej aplikacji można śle-
dzić jakość powietrza na terenie naszej 
gminy. ■■ 

Marcowa akcja wszystkich, 
którym otaczające nas śro-
dowisko naturalne nie jest 
obojętne.

EKOPATROL w terenie

Nasi gminni, ekologiczni aktywiści, wraz 
z mieszkańcami, w tym jednej z dzielnic 
Bydgoszczy, ruszyli wyzbierać śmieci z la-
sów Białych Błot oraz Miedzynia. Cytując 
sąsiadów z dzielnicy graniczącej z gminą: 
„Kochamy sąsiadów. Nie trujemy.” Razem 
dbamy o środowisko, w którym żyjemy.
 Warto przypomnieć, że EKOPATROL to 
oddolna inicjatywa mieszkańców gminy 
Białe Błota, grupy społeczników stowarzy-
szenia: „Gmina to my” z siedzibą w Cielu. 
Aktywiści postawili sobie za zadanie współ-
działanie z władzami gminy i ze wszystki-
mi zainteresowanymi na rzecz poprawy 
jakości życia mieszkańców przez dbanie 
o środowisko. Cele realizują m.in. poprzez 
edukację, budowanie świadomości ekolo-
gicznej, dzieci, młodzieży i dorosłych.
 Wymiernym efektem aktywności EKO-
PATROLU są akcje sprzątania lasów, które 
w naszej gminie stanowią ponad 50% po-
wierzchni. 

 Inicjatywa zatacza coraz szersze kręgi. 
Do marcowej akcji przyłączyło się Nad-
leśnictwo, jak i wolontariusze ze Szkoły 
Podstawowej w Białych Błotach im. Ma-
riana Rejewskiego. EKOPATROLOWCY 
nawiązali także współpracę z Marcinem 
Sikorą – społecznikiem i policjantem z Gó-
rzyskowa, który poza służbą od dawna 
„ekopatroluje” lasy górnego tarasu Byd-
goszczy. 
 EKOPATROL współdziała z Radami 
Osiedli i Stowarzyszeniami, które coraz 
częściej łączą siły. Było to widać podczas 
jednej z sobót o godzinie 12:00. Przed 
Urzędem Gminy zebrali się wszyscy, któ-

rym nie jest obojętne środowisko natural-
ne, a następnie ruszyli w tereny zielone. 
Wśród licznie zebranych byli m.in. Maciej 
Kinal stojący na czele inicjatywy, wójt 
Dariusz Fundator oraz członkowie Rady 
Osiedla Górzyskowo, Rady Osiedla Mie-
dzyń, Rady Osiedla Błonie, społecznicy 
z Osowej Góry, a także youtuberzy – Gry-
siak&Goździewski.
 Wszyscy są zgodni - las i ulica sąsiada, 
to nie śmietnik! Weźmy w końcu odpo-
wiedzialność za spuściznę dla następnych 
pokoleń. Niestety, ogłoszenie pandemii 
na terenie całego kraju zawiesiło konty-
nuowanie  inicjatywy. ■■

EKOGMINA



14

BIAŁE BŁOTA TU I TERAZ, CZERWIEC 2020

www.bialeblota.pl

Mimo to, że sołectwo liczy niespełna 350 
mieszkańców, dysponuje imponującym 
placem sołeckim o niebagatelnej po-
wierzchni 0,5 ha. 
 Do 2018 roku cały teren pozbawiony 
był opieki. W efekcie zaniedbany, nieza-
gospodarowany, nieogrodzony. Stepowy 
krajobraz urozmaicała jedna latarnia oraz 
konik, wieża ze zjeżdżalnią i huśtawka, 
stanowiące imitację placu zabaw. 
 W 2018 roku dzięki determinacji w ra-
mach funduszu sołeckiego udało się za-
bezpieczyć projekt sceny oraz materiał na 
jej budowę. 
 Rok później w 2019 mieszkańcy z ini-
cjatywy ówczesnego członka rady sołec-
kiej Macieja Kinala, ze środków sołeckich 
oraz własnych postawili zaplecze technicz-
ne z zadaszeniem-drewutnią, a także za-
kupili i wykonali ogrodzenie przy wsparciu 
COEiS. 
 Mieszkańcy wraz z sołtysem zapewnili 
ziemię w celu zniwelowania terenu i przy-
gotowania pod wysianie trawy i przepro-
wadzenie nasadzeń. Prace wspierał Refe-
rat dróg i gospodarki odpadami – Urzędu 
Gminy, który zapewnił specjalistyczy 
sprzęt oraz transport. 

 Zorganizowana przez Macieja Kinala 
akcja: „Wysadzamy plac w Prądkach” od-
biła się szerokim echem w mediach spo-
łecznościowych. W jesienny weekend bli-
sko 50 mieszkańców z całej Gminy, wraz 
z wójtem Dariuszem Fundatorem, czynnie 
włączyło się do akcji. 
 Nasadzenia zakupił Urząd Gminy 
i mieszkańcy. Część przekazało Nadleśnic-
two Bydgoszcz. Krajobraz zmieniło blisko 
300 nasadzeń, w tym iglaki, rośliny płożą-
ce, jarzęby. 
 W ramach funduszu sołeckiego w 2019 
roku udało się również zlecić i wykonać 
kompleksowy plan zagospodarowania 
placu. Plan uwzględnia rozbudowę oświe-
tlenia, placu zabaw, budowę wiaty inte-
gracyjnej.  
 Wspólnie prowadzimy prace zmierza-
jące do pozyskania środków ze źródeł ze-
wnętrznych. Zakładając stały wzrost liczby 

Wzorcowym przykładem 
współpracy mieszkańców, 
społeczników, Urzędu Gminy 
oraz Centrum Obsługi Eduka-
cji i Sportu jest realizacja prac 
przy zagospodarowaniu placu 
sołeckiego w Prądkach. 

Zielony plac sołecki w Prądkach

mieszkańców w sołectwie, w projekcie 
zostało uwzględnione miejsce na świetlicę 
oraz parking, które mogą powstać w przy-
szłości. 
 Wzdłuż ogrodzenia stanęły odrestau-
rowana nakładami i staraniami mieszkań-
ców tablica ogłoszeń oraz wielka tablica 
z mapą sołectwa. 
 Plac sołecki w Prądkach położony przy 
drodze nad kanał i śluzę w Dębinku, po 
zakończeniu wszystkich prac będzie sta-
nowił nie tylko przykład skutecznej współ-
pracy różnych środowisk w gminie, ale 
przede wszystkim stanie się doskonałym 
miejscem do odpoczynku, integracji i re-
kreacji wielu pokoleń mieszkańców sołec-
twa. 
 Wójt Dariusz Fundator serdecznie 
dziękuje Mieszkańcom i Radzie Sołeckiej 
za wspaniałe zaangażowanie i działanie 
na rzecz lokalnej społeczności. ■■

Nie wszyscy jeszcze wiedzą, że…

Kolejnym naszym działaniem na rzecz 
środowiska jest uruchomienie sytemu 
monitoringu jakości powietrza. System 

Nieprzerwanie namawiamy do 
działania i promujemy ak-
tywność na rzecz środowiska 
naturalnego, w którym miesz-
kamy i żyjemy. Ważne są nie 
tylko wspólne akcje i budzenie 
świadomości i odpowiedzialno-
ści za przyrodę. 

nie tylko przekazuje dostępne dla wszyst-
kich bieżące informacje dotyczące jakości 
powietrza. Umożliwia także ich gromadze-
nie. Pozwala na określenie przyczyn zanie-
czyszczenia.
 Dzięki temu, zebrane dane dają moż-
liwość przeanalizowania, planowania 
i wdrażania rozwiązań zmierzających do 
poprawy jakości powietrza. Otwierają dro-
gę do ubiegania się o dotacje pochodzące 
ze źródeł zewnętrznych na realizację inwe-
stycji proekologicznych .  
 Sensory umieściliśmy na budynku 
Urzędu Gminy w Białych Błotach przy ulicy 
Szubińskiej 57 oraz na szkole w Łochowie. 

Sensory dostarczają nie tylko informacji 
o stanie jakości powietrza, ale także tem-
peraturze, ciśnieniu czy wilgotności. 
 Czujniki mierzą stężenia cząsteczek sta-
łych w powietrzu dzięki metodzie lasero-
wej zaś stężenia gazowe – dzięki metodzie 
elektrochemicznej. 
 Pomiary są przetwarzane na informa-
cje, które przesyłane są do chmury. Dane 
z sensorów są udostępniane poprzez pa-
nel analityczny, interaktywną mapę oraz 
aplikację mobilną (na Android i iOS). 
 Na naszej stronie internetowej są do-
stępne pod artykułami z możliwością  po-
brania aplikacji na urządzenia mobilne. ■■

EKOGMINA
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Jaką rolę w naszej gminie pełni Zakład 
Aktywności Zawodowej, którym Pani 
kieruje? 
 – Jest mi niezmiernie miło, że moja 
osoba wzbudza zainteresowanie, jednak 
na wstępie chciałabym zaznaczyć, że je-
stem daleka od celebrowania siebie. Bo 
przecież nie o mnie w tym wszystkim cho-
dzi. Dla mnie zawsze najważniejszy jest 
człowiek. Proszę pamiętać „Kierownikiem 
się bywa, a człowiekiem się jest”. Tej wersji 
trzymam się od wielu lat. Życie mnie tro-
chę poturbowało, przez co wiele się na-
uczyłam. Nabrałam pokory. Zdrowie i dru-
gi człowiek to  największe wartości, które 
należy szanować  i cenić, wszystko inne 
przychodzi i odchodzi. W pracy również 
najważniejsi są ludzie. Zadowolony pra-
cownik, to dobry pracownik.  Tworzy się 
świetna, przyjazna atmosfera, ludzie czują 
się komfortowo i bezpiecznie z punktu re-
lacji społecznych, chcą pracować, angażu-
ją się i tworzą wspaniałą społeczność. Do 
tego będę cały czas dążyła.
 Drugą rzeczą jaką się kieruję są czyny. 
Nie lubię się obnosić i opowiadać ile to ja 
mogę zrobić. Moją dewizą jest po prostu; 
DZIAŁAĆ. Jeśli ktoś to dostrzeże i doceni 
to dobrze, wszak wszystko co robię, robię 
dla określonej grupy osób. Zdaję sobie 
sprawę z tego, że nie wszyscy podzielą 
moje zdanie. I dobrze! Mają do tego pełne 
prawo.  Jednak prawda jest taka, że „od sa-
mego mówienia jeszcze nic solidnego nie 
powstało”.
 W październiku 2019  r. objęłam sta-
nowisko Kierownika Zakładu Aktywności 
Zawodowej Ośrodka Sportu i Rehabilitacji 
w Białych Błotach. Ogromnym zaskocze-
niem był dla mnie fakt, że świadomość 
społeczności na temat naszego zakładu 

jest tak uboga. Postawiłam sobie za pod-
stawowy cel, aby ludzie o nas usłyszeli.
 W związku z tym, za waszym pośred-
nictwem, przybliżę wszystkim Czytelnikom 
nasz wspaniały zakład i zachęcę do jak 
najczęstszego korzystania z naszych usług 
i bieżącej współpracy.
 Zakład Aktywności Zawodowej jest 
wyodrębnioną organizacyjnie i finansowo 
jednostką gminy Białe Błota, stworzoną 
w celu zatrudnienia osób niepełnospraw-
nych zaliczonych do  znacznego lub umiar-
kowanego stopnia niepełnosprawności, 
której ustawowym zadaniem jest rehabili-
tacja zawodowa, społeczna i lecznicza osób 
niepełnosprawnych. Od dnia 01.01.2011 r. 
funkcjonuje jako samorządowy zakład bu-
dżetowy. Działania Zakładu skupiają się 
na umożliwieniu osobom niepełnospraw-
nym podjęcia pracy oraz przygotowaniu 
ich do w pełni samodzielnego, aktywnego 
funkcjonowania w otaczającym społeczeń-
stwie.
 W naszym zakładzie w chwili obecnej 
zatrudnionych jest 30 osób niepełno-
sprawnych  ze znacznym i umiarkowanym 
stopniem niepełnosprawności. Ostatnie 
5 osób zostało zatrudnionych pod koniec 
2019 roku.

Wspomniała Pani wcześniej, że ZAZ sku-
pia się na umożliwieniu osobom niepeł-
nosprawnym podjęcia pracy. Jakimi 
pracami się zajmują? 
 – Osoby te pracują w 3 serwisach: 
krawieckim, reklamy i rękodzieła. Wyko-
nujemy również usługi cateringowe i do-
tychczas zajmowaliśmy się również pielę-
gnacją terenów zielonych. Jednak z uwagi  
na stan zdrowia pracowników i szalejącą 
epidemią, w tym roku byłam zmuszona 

Rozmowa z kierowniczką Zakładu Aktywności Zawodowej Ośrodka Sportu i Rehabilitacji w Białych 
Błotach – Agnieszką Chylewską

Najlepszą opinię 
wystawiają nam 
nasi klienci

zrezygnować z tych usług. Będę się sta-
rała w kolejnych latach, aby odpowiednio 
zabezpieczyć się kadrowo, by takie usługi 
były kontynuowane. 
 Zaczęłyśmy również organizować 
warsztaty mydlarskie dla dzieci i seniorów, 
które cieszą się zainteresowaniem nie tyl-
ko pojedynczych jednostek, ale również 
całych grup. Oczywiście dorosłych również 
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zapraszamy. Ta część naszej działalności 
jeszcze nie zdążyła się rozwinąć w pełni, 
dlatego jesteśmy już przygotowani na ich 
reklamę, którą rozpoczniemy, gdy tylko 
będzie taka możliwość. Wierzymy w duży 
potencjał tych zajęć. Rozwijają one nie tyl-
ko motorycznie, ale i twórczo, sprawiając 
zarazem niebywałą frajdę uczestnikom.
 Mamy bardzo bogatą ofertę w serwisie 
reklamy:

• druk solwentowy (kalendarze, plaka-
ty, naklejki, bannery),

• różne gadżety reklamowe,
• kubki i filiżanki z nadrukiem,
• komputerowe wycinanie liter,
• pieczątki (bogaty asortyment),
• usługi ploterem laserowym (wycina-

nie i grawerowanie w różnych mate-
riałach – plexi, drewnie, filcu),

• nadruki na blaszkach aluminiowych 
(wizytówki na drzwi, napisy na pucha-
rach, podziękowania),

• reklamy na płytach PCV, szybach wy-
stawowych,

• reklamy na pojazdach,
• serwis rękodzieła,
• ręcznie robione kartki oraz zaprosze-

nia okolicznościowe (urodzinowe, ko-
munijne, ślubne, na chrzest, inne),

• wyroby rękodzielnicze – stroiki i ozdo-
by świąteczne,

• wizytówki, ulotki i inne druki okolicz-
nościowe,

• drukowanie, kserowanie, bindowa-
nie, laminowanie,

• serwis krawiecki,
• zlecenia szycia: obrusów, toreb ekolo-

gicznych, poduszek, pościeli, firan,
• przeróbki – naprawy odzieży,
• haft komputerowy na pościelach, 

ręcznikach, czapkach mikołajkowych,
• wyroby z filcu – ozdoby świąteczne, 

torebki,
• szyjemy indywidualne projekty klien-

tów.

 Proszę przy tym  pamiętać, że u nas jest  
zawsze szybko, tanio i solidnie. Kładzie-
my bardzo duży nacisk na to, aby nasze 
produkty były wysokiej jakości. Jesteśmy 
otwarci na indywidualne propozycje od 
naszych klientów.

Przyznaję, że oferta, którą Pani przed-
stawiła jest imponująca. Dużo macie 
klientów?
 – Oczywiście mogłabym opowiadać 
i zachwalać naszą  twórczość i osiągnię-
cia. O tym jak pracujemy, o naszych pro-
duktach, które są dziełem osób niepeł-
nosprawnych i oczywiście wspaniałych 
instruktorów mogłabym mówić bez końca. 
Ale najlepszą opinię wystawiają nam nasi 
klienci, którzy już korzystają z naszych 
usług i regularnie wracają po kolejne za-
mówienia. Mamy ich coraz więcej. W nie-

które projekty i akcje społeczne angażują 
się wszyscy pracownicy, co również napa-
wa optymizmem i nadzieją na sprawny 
rozwój. Sama z przyjemnością włączam 
się w wiele akcji i czerpię z tego niebywałą 
przyjemność i dumę, że mogę brać w tym 
wszystkim udział. Oczywiście zapraszam 
wszystkich mieszkańców gminy do współ-
pracy, która przysporzy wiele korzyści 
zarówno mieszkańcom, osobom niepeł-
nosprawnym, jak również samej gminie, 
a o to przecież wszyscy powinniśmy za-
dbać. Dodam tylko, że nasze produkty są 
w większości ręcznie robione, często na 
indywidualne zamówienia. Zapraszam za-
tem na Centralną 27a.
 Jestem szczęśliwa, że w końcu po wie-
lu latach mogę się realizować i robić to, 
o czym całe życie marzyłam. Może to za-
brzmi banalnie, ale naprawdę od zawsze 
chciałam pracować z osobami niepełno-
sprawnymi. Niestety, los czasem płata róż-
ne figle, moje życie potoczyło się inaczej niż 
chciałam. Zamiast pedagogiki specjalnej 
skończyłam pedagogikę resocjalizacyjną, 
która wbrew pozorom ma wiele wspólne-
go. Los sprawił również, iż w moim życiu 
prywatnym i najbliższym otoczeniu zawsze 
były i są obecne osoby niepełnosprawne, 
więc jest to wszystko bardzo bliskie memu 
sercu. Wiem jak ciężko jest wychowywać  
i opiekować się osobami z niepełnospraw-
nościami, ile mają problemów w funkcjo-
nowaniu dnia codziennego: brak funduszy,  
żadnej pomocy z zewnątrz, wiem jak wiele 
im trzeba poświęcić czasu fizycznego i psy-
chicznego. Dlatego tak bardzo się cieszę, że 
mogę mieć duży wkład w rozwój i pomoc 
takim osobom także w naszym zakładzie.

Proszę zdradzić chociaż kilka planów 
na przyszłość Zakładu Aktywności Za-
wodowej.
 – Mam bardzo wiele planów związa-
nych z zakładem i jego pracownikami. Wi-
dzę tutaj olbrzymi potencjał. W pierwszej 
kolejności muszę podjąć działania napraw-
cze dotyczące zaniedbań funkcjonalnych 
jakie zastałam po objęciu stanowiska. Ka-
nalizacja, dach do wymiany i wiele innych 
wewnątrz zakładu. Wiąże się to przede 
wszystkim z ogromnymi kosztami, jakie 
musimy ponieść, aby zapewnić bezpiecz-
ne miejsce pracy naszym podopiecznym. 
Sporo udało się już zrobić, jednak wszyst-
ko wymaga bardzo dużo czasu, energii 
i  niestety finansów, na co zakład nie był 
w żaden sposób przygotowany. Proszę 
mi wierzyć, nie da się wszystkiego zrobić 
od razu, wszystko ma swój czas i miejsce. 
Będziemy wszystko robić w swoim tem-
pie i sukcesywnie dążyć do celu, nawet 
jeśli przyjdzie nam stawić czoła przeciw-
nościom losu. Wieloletnich zaniedbań nie 
można naprawić w miesiąc, czy nawet rok. 
 Chciałabym zwrócić uwagę na to, że 
przejęłam zakład w trudnym momencie. 
Szaleństwo przedświątecznych  wyrobów, 
kiermasze, wszystkie prace związane z za-
kończeniem roku oraz  wiele  zaległości 
w dokumentach. Wszystko to sprawiło, że 
od razu zostałam rzucona na tzw. głęboką 
wodę. Przyznam, że nie było to proste, ale 
dzięki temu machina ruszyła pełną parą 
i już teraz po niespełna pół roku możemy 
śmiało powiedzieć, że złapaliśmy wiatr 
w żagle i płyniemy na spokojne wody. 
Chociaż ocean spraw do pokonania jest 
olbrzymi.

ROZMOWA
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 Mimo to jestem pełna nadziei i myślę, 
że wiele udało się  już zrobić. Mam tego 
potwierdzenie na co dzień, zwłaszcza ze 
strony swoich pracowników. Przede 
wszystkim poprawiliśmy warunki 
pracy w serwisie krawieckim, któ-
re według mnie były skandalicz-
ne. Przeniosłam tę część do sali 
konferencyjnej, której stworze-
nie było nieprzemyślaną in-
westycją. Nie przynosiła ona 
żadnych korzyści, a jej po-
wstanie pochłonęło znaczne 
finanse. Teraz służy naszym 
pracownikom za przestronną 
i doskonale dostosowaną do 
funkcji pracownię krawiecką. 
Nawiązaliśmy bardzo dobrą 
współpracę z OSP i wzajem-
nie sobie pomagamy. To oni 
pomogli nam w pierwszych re-
montach. Wymalowali kilka po-
mieszczeń, żeby można było pra-
cować w przyzwoitych warunkach. Za 
co ogromnie chcielibyśmy jeszcze raz 
PODZIĘKOWAĆ. Pozostało nam jeszcze 
umeblowanie, ale powolutku zostanie to 
zrobione. Wszystkie serwisy w zakładzie 
będą kolejno modyfikowane i będzie-
my poprawiać  warunki pracy. Jesteśmy 
w trakcie remontowania poszczególnych 
pomieszczeń. Póki co robimy wszystko 
własnym tempem i  własnymi rękoma.
 Mam bardzo wiele pomysłów związa-
nych z zakładem i z jego rozbudową. Tak 
jak mówiłam, widzę tutaj bardzo duży po-
tencjał i mam nadzieję, że plany zostaną 
zrealizowane jeśli nie w całości to chociaż 
w znacznym stopniu. To znaczy jestem 
tego pewna, tylko nie wiem jak szybko uda 
mi się to zrobić.
 Wszystko to, co mówiłam dotyczy sa-
mego zakładu, lecz proszę pamiętać, że 
zakład to nie tylko budynek, to przede 
wszystkim ludzie i to im poświęcam naj-
więcej czasu, są dla mnie bardzo ważni, 
a przede wszystkim  to nie oni są dla mnie, 
to ja jestem dla nich. 
 Staram się nie tylko mobilizować  swo-
ich pracowników do pracy, ale angażuję 
ich również do kulturalnego i społeczne-
go udziału w życiu. W listopadzie byliśmy 
w kinie i proszę sobie wyobrazić, choć to 
niewiarygodne, ale niektórzy byli tutaj 
pierwszy raz. Uczestniczyliśmy w sztuce 
improwizowanej w Miejskim Centrum 
Kultury w Bydgoszczy. Grudzień mieliśmy 
wypełniony kiermaszami i jarmarkami bo-
żonarodzeniowymi. W naszym zakładzie 
została zorganizowana WIGILIA dla osób 
niepełnosprawnych, a w styczniu BAL KAR-
NAWAŁOWY z przebierańcami.  Na oba 
wydarzenia zaprosiliśmy również pod-
opiecznych ŚDS w Cielu oraz WTZ w Bia-
łych Błotach, aby razem świętować, a jed-
nocześnie integrować się z innymi ludźmi 
z podobnymi dysfunkcjami. Nie zdążyli-

śmy pojechać do Filharmonii i na koncert 
w Hali Łuczniczka, ponieważ przeszkodził 
nam w tym koronawirus. Te imprezy oczy-
wiście się odbędą, jak tylko będzie taka 
możliwość. 
 Chciałabym również zachęcić naszych 
pracowników do większego zaangażowa-
nia na terenie gminy. Na pewno zaczniemy 
być widoczni, choć nie jest to takie proste.  
Osoby niepełnosprawne  są bardzo spe-
cyficznym środowiskiem, mają wiele róż-
nych schorzeń, nie tylko tych widocznych, 
wiele barier psychicznych, niepewność, 
opór, wycofanie i brak odwagi. Z reguły są 
to jednak osoby bardzo pogodne, uczu-
ciowe i wrażliwe. Niektóre rodzaje niepeł-
nosprawności wymagają odpowiedniego 
traktowania oraz zachowania, ponieważ 
w sposób szczególny skupiają się na tym, 
jak się o nich wypowiadają inni. Dlatego 
tak bardzo istotne jest zarówno budowa-
nie ich pozytywnej  samooceny, poczucia 
akceptacji, a także ich prawidłowego funk-
cjonowania społecznego wśród innych 
osób, grup społecznych. Jestem pewna, że 
przekazując im swoją pozytywną energię 
i pokazując, że można robić również wiele 
innych ciekawych rzeczy osiągniemy za-
mierzony cel. 
 Dodam, że technicznie dostosowu-
jemy się do obecnego rynku. Od lutego 
w zakładzie można płacić kartą, co może 
wzbudzić większe zainteresowanie na-
szymi usługami. Wspomnę także o naszej 
stronie internetowej, która jest bezpo-
średnio powiązana ze stroną  na facebo-
oku. Jest to bardzo istotne, albowiem to 
tam można na bieżąco śledzić, co dzieje 

się w zakładzie. Oczywiście gorąco zapra-
szamy do obserwowania naszej strony.

Jak bardzo pandemia pokrzyżowała 
Wasze plany? 

 – W chwili obecnej jesteśmy 
w bardzo trudnej sytuacji, zresztą 

jak wszystkie zakłady. Obecnie 
działalność zakładu jest częścio-
wo zawieszona. Przez pewien 
czas, dopóki było to bezpiecz-
ne, w zakładzie szyliśmy ma-
seczki, zapotrzebowanie było 
ogromne, uszyliśmy ponad 
4  000. 100 z nich przekaza-
liśmy dla naszych seniorów. 
Musimy cokolwiek  zarabiać, 
żeby nie stracić  płynności fi-

nansowej, mamy bardzo wiele 
obostrzeń dotyczących dofi-

nansowania z PFRON, więc jest 
to konieczne. Częściowo działa 

również serwis reklamy. Pracuje-
my rotacyjnie, część z nas w domach. 

Ku uciesze niektórych pracowników 
od dnia 27 kwietnia wracamy do szycia 
maseczek. Otrzymaliśmy z Urzędu Mar-
szałkowskiego dość duże zamówienie. 
Także firmy z nami współpracujące zle-
cają nam szycie masek. Każdy pomaga 
jak może, a my cieszymy się z płynności 
finansowej. Osobiście ogromnie się cie-
szę, że w tak trudnych chwilach mogę 
uspokoić moich pracowników i zapewnić 
im bezpieczeństwo i spokój o stanowiska 
pracy. Niestety, po dokładnym przeanali-
zowaniu ustawy dotyczącej szczególnych 
instrumentów wsparcia w związku z roz-
przestrzenianiem się wirusa uznaliśmy, że 
rządowa tarcza antykryzysowa nie bardzo 
dotyczy naszego zakładu i  niewiele z tego 
skorzystamy, więc nie pozostaje nam 
nic innego tylko, zachowując szczególne 
środki ostrożności, po prostu w miarę 
możliwości pracować.
 Korzystając z okazji, chciałabym po-
dziękować absolutnie wszystkim, którzy 
dokładają swoją cegiełkę i zaangażowanie 
do tego, aby nasz zakład mógł funkcjono-
wać, a ludzie w nim pracujący mieli stabil-
ne miejsce pracy. Ze swojej strony uczy-
nię, co w mojej mocy, aby moi pracownicy 
czuli się bezpieczni i doceniani, bo wierzę, 
że niebawem zacznie to przynosić zamie-
rzone rezultaty.
 Zapraszam wszystkich do kontaktu 
i współpracy z naszym zakładem. Na razie 
telefonicznie i mailowo, z czasem bezpo-
średnio w naszym miejscu pracy, na Cen-
tralnej 27a.
 Zapewniam Państwa, że spotkacie się 
tu z miłym przyjęciem i profesjonalnym 
podejściem do Państwa indywidualnych 
potrzeb.

Dziękuję za rozmowę – Krzysztof Kosie-
dowski ■■

ROZMOWA
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Numer poprzedniego wydania: „Białe Bło-
ta Tu i Teraz” znajdował się w druku w cza-
sie wyjątkowego wydarzenia kulturalnego, 
które miało miejsce w GCKu w Białych 
Błotach. Druk uniemożliwił podzielenie się 
z Czytelnikami wrażeniami z wystawy foto-
grafii oraz koncertu w wykonaniu kobiece-
go kwartetu smyczkowego. Nie pozostało, 
zatem nic innego, jak podzielić się z Pań-
stwem wrażeniami w bieżącym numerze. 
 Niedzielne spotkanie kulturalne, w dru-
gim tygodniu marca, otworzył bardzo oso-
bisty, przepełniony emocjami wernisaż 
fotografii - Agnieszki Kołcon. Artystka za-
prezentowała prace, których bohaterkami 
były kobiety. Portrety utrzymane w zróżni-
cowanych technikach i konwencjach. Au-
torka, obrazy zatrzymane w kadrze, wzbo-
gaciła bardzo ciekawymi historiami o ich 
powstaniu. Mówiła o ukrytym przesłaniu 
w fotografii. Nie zabrakło bardzo osobi-
stych, wzruszających opowieści. Wernisaż 
i rozmowa z twórczynią zdjęć stanowiły 
preludium do koncertu żeńskiego kwarte-
tu smyczkowego, który tego wieczoru bra-
wurowo zagrał utwory muzyki poważnej, 
rozrywkowej i filmowej. Oczarował licznie 
zgromadzoną na sali publiczność, którą 

To już kolejny raz jak Gminne 
Centrum Kultury w Białych 
Błotach uraczyło swoich gości 
niecodzienną ucztą duchową.

Emocje przekazane w fotografii i muzyce

włączył do wykonań, wydobywając całe 
spektrum emocji.  
 Kwartet smyczkowy Vagabondo stwo-
rzyły absolwentki Akademii Muzycznej 
w Łodzi. Artystki zaczęły współpracę już 
podczas studiów, wykonując dzieła muzyki 
poważnej oraz rozrywkowej. W marcową 
niedzielę, panie zagrały standardy mu-
zyczne z lat 60, 70, 80 i 90-tych. Publicz-
ność wysłuchała utworów z repertuaru ze-
społów: Queen, Led Zeppelin, The Beatles, 
ABBA oraz Michaela Jacksona. Nie zabra-

kło także przebojów muzyki filmowej, jak 
chociażby z filmu: „Narodziny gwiazdy”, 
czy „Zapach kobiety”. Wszystkie przeboje 
zostały zagrane w interpretacji własnej 
kwartetu smyczkowego.
 Przesympatycznym akcentem nie-
dzielnego wieczoru kulturalnego w Gmin-
nym Centrum Kultury było powitanie 
wszystkich gości przez wójta Dariusza 
Fundatora, który każdej z pań złożył ser-
deczne życzenia o okazji święta 8 marca 
i wręczył symboliczny kwiatek. ■■

KULTURA
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Pierwszy został określony w przywołanej 
ustawie w art.10: „Nakładanie na jednost-
ki samorządu terytorialnego i publiczne 
podmioty lecznicze obowiązku wykonania 
zadań w związku z przeciwdziałaniem CO-
VID-19”. 
 Drugi w art.11: „Polecenia wydawane 
przez wojewodę oraz Prezesa Rady Mini-
strów”. Stosując się do obu trybów podjęli-
śmy m.in. poniższe działania:

Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej 
w Białych Błotach został zobowiązany do:

• objęcia pomocą osób starszych i sa-
motnych w celu bieżącego monitoro-
wania występujących potrzeb i ich za-
spokajania. Kontaktu z tymi osobami, 
co najmniej raz na dobę,

• wsparcia osób przebywających na 
kwarantannie domowej,

• pełnienia dyżurów telefonicznych 
przez specjalistów: psychologa, radcy 
prawnego, terapeuty w ramach dzia-
łań Punktu Interwencji Kryzysowej - 
Rodzinnego Punktu Konsultacyjnego, 

• nawiązania współpracy z ewentual-
nymi osobami, które zgłosiły wolę 
świadczenia pomocy w ramach wo-
lontariatu,

• wyznaczenia koordynatora i jego za-
stępcy w sprawie koordynowania 
spraw związanych z odbywaniem 
kwarantanny domowej na terenie na-
szej gminy.

W nawiązaniu do pleceń wydanych przez 
Wojewodę Kujawsko-Pomorskiego: 

• 5 marca 2020 r. przekazaliśmy do 
Rządowego Centrum Bezpieczeństwa 
za pośrednictwem Wojewódzkiego 
Centrum Zarządzania Kryzysowego 
numery kontaktowe do pracowników 
urzędu gminy w celu sprawnego prze-
pływu informacji,

• realizując polecenie z dnia 11 mar-
ca 2020 r., zawiesiliśmy od 12 marca 
2020 r. działalność żłobków,

• zgodnie z poleceniem z dnia 11 marca 
2020 r. w wydzielonych pomieszcze-
niach Szkoły Podstawowej w Białych 
Błotach, utworzyliśmy miejsca prze-
znaczone do  odbywania kwaran-
tanny. Obiekt wyposażony w węzły 
sanitarne, punkt przygotowywania 
posiłków, możliwość dostarczenia po-
siłków z zewnątrz bez kontaktu z oso-
bami przebywającymi na kwaran-
tannie. Jednocześnie zapewniliśmy 

Ustawa z dnia 2 marca 2020 r. 
o szczególnych rozwiązaniach 
związanych z zapobieganiem, 
przeciwdziałaniem i zwalcza-
niem COVID-19 przewiduje dwa 
odrębne tryby zobowiązywania 
jednostek samorządu tery-
torialnego do podejmowania 
określonych działań. 

Gmina w walce z pandemią

W trosce o bezpieczeństwo 
mieszkańców i pracowników

Rozpoczęła się walka z niewidzialnym wro-
giem. W tym trudnym dla nas wszystkich 
czasie w urzędzie zastosowaliśmy się do 
wszystkich wytycznych płynących z Mini-
sterstw oraz Wojewody. 
 Stosownie do zmieniającej się sytuacji 
w trosce o bezpieczeństwo mieszkańców 
oraz pracowników urzędu zmieniliśmy naj-
pierw godziny pracy, a z czasem także ogra-
niczyliśmy wykonywanie zadań w otwartej 
przestrzeni publicznej. Przenieśliśmy pracę 
do sieci. Spotkania z mieszkańcami ograni-
czyliśmy tylko do uzasadnionych przypad-
ków. 
 Zrealizowaliśmy również wytyczne doty-
czące przygotowania w gminie bezpiecznego 
miejsca na wypadek konieczności odbycia 
kwarantanny dla osób, które np. powróciły 
z zagranicy. Wiele razy, żeby nie wzbudzać 
niepokoju, podkreślaliśmy, że kwarantanna 
nie jest tożsama z zarażeniem wirusem. 

Marzec zelektryzował nie tylko 
społeczność naszej gminy, ale 
cały świat.

 Podjęliśmy działania nie tylko zgodne 
w wytycznymi związanymi z ogłoszeniem 
na terenie całego kraju epidemii. Stworzyli-
śmy, jak wspomnieliśmy już wyżej,  miejsca 
do ochrony innych przed zarażeniem wiru-
sem. Miejsca, w którym przygotowaliśmy 
się na to, żeby pomagać. Nie odosobnie-
nia dającego podstawę do stygmatyzacji 
i wywoływania paniki - wręcz przeciwnie. 
Miejsca znajdującego się pod stałą kontro-
lą służb Wojewody, pracowników Sanepi-
du, funkcjonariuszy Policji. Oddzielonego 
od innych zabudowań. Z zamkniętą infra-
strukturą sanitarną. Pokojem telewizyj-
nym. Śluzą bezpieczeństwa. Wyżywieniem. 
 Wielokrotnie prosiliśmy o zwiększenie 
uwagi na osoby samotne oraz starsze, któ-
re mogą potrzebować pomocy w zakresie 
dostaw żywności czy lekarstw. Apelowali-
śmy, żeby nikt w tym trudnym czasie nie 
pozostał bez bieżących informacji o zagro-
żeniu. 
 Jednocześnie na bieżąco informowali-
śmy o sytuacji na oficjalnej stronie urzędu. 
Jednocześnie prosiliśmy, żeby  nie podda-
wać się dezinformacji ze strony osób, któ-

re tylko z wiadomych dla siebie względów 
wysyłały w przestrzeń publiczną niepraw-
dziwe informacje. Nie przerwały retoryki 
nienawiści. 
 Cały czas w jednym miejscu na stronie 
urzędu mieszkańcy mogli zdobywać oficjal-
ne komunikaty łącznie z informacją o bra-
ku podstaw do szczególnego niepokoju 
i sytuacji zbliżonej do tej w całym kraju. ■■
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niezbędne środki higieniczne, obiekt 
zabezpieczyliśmy i objęliśmy nadzo-
rem zgodnie z poleceniem z 12 marca 
2020 r.,

• zgodnie z poleceniem z 18 marca 
2020 r. dokonaliśmy uzgodnień do-
tyczących miejsc na kwarantannę 
z Powiatową Stację Sanitarno-Epide-
miologiczną w Bydgoszczy oraz poin-
formowaliśmy Wojewódzkie Centrum 
Zarządzania Kryzysowego w Bydgosz-
czy,

• podjęliśmy działania mające na celu 
ochronę przed zarażeniem wirusem 
SARS-CoV-2 osób świadczących usłu-
gi opiekuńcze i specjalistyczne usługi 
opiekuńcze. Przekazaliśmy do GOPS 
w Białych Błotach Instrukcję dotyczącą 
realizacji usług opiekuńczych i specja-
listycznych usług opiekuńczych, w tym 
z zaburzeniami psychicznymi w związ-
ku z rozprzestrzenianiem się wirusa 
SARS-CoV-2 oraz Instrukcję pomocy 
żywieniowej dla osób potrzebujących 
objętych kwarantanną zgodnie z zapi-
sami polecenia z 14 marca 2020 r.,

• przedłużyliśmy zawieszenie działalno-
ści żłobków, placówek wsparcia dzien-
nego, dziennych domów i klubów 
seniora, w tym placówek działających 
w ramach Programu Senior +, warsz-
tatów terapii zajęciowej, stosując się 
do polecenia z 24 marca 2020 r.,

• 24 marca 2020 r. zgodnie ze wskaza-
niami Straży Granicznej, dwie osoby 
zostały przyjęte  na kwarantannę, 
którą zakończyły 7 kwietnia 2020 r. 
W dniu 09.04.2020r. przeprowadzili-
śmy dezynfekcję pomieszczeń prze-
znaczonych do odbywania kwaran-
tanny,

• 21 marca 2020 r. nawiązaliśmy współ-
pracę z 8. Kujawsko-Pomorską Bryga-
dą Obrony Terytorialnej w zakresie 
dystrybucji żywności, leków, środków 

ochronnych dla osób w kwarantannie 
oraz osób starszych,

• 23 marca 2020 r. wyznaczyliśmy oso-
by do koordynowania spraw związa-
nych z kwarantanną domową zgodnie 
z pismem Pełnomocnika Wojewody 
Kujawsko-Pomorskiego z dnia 19 mar-
ca 2020 r.,

• 25 marca 2020 r. przekazaliśmy do 
GOPS w Białych Błotach listę psycho-
terapeutów, którzy udzielają bezpłat-
nej pomocy psychologicznej w związ-
ku z zaistniałą sytuacją.

Poza przytoczonymi wyżej działaniami, 
wprowadziliśmy środki zapobiegawcze: 

• zabezpieczyliśmy odbiór odpadów 
z miejsc kwarantanny. Zapewniliśmy 
osobom odbywającym kwarantannę 
w miejscach zamieszkania worki na 
odpady oraz ich odbiór. W tym celu 
wójt podpisał dodatkową umowę na 
świadczenie usługi dotyczącej wywozu 
odpadów z posesji mieszkańców, któ-
rzy odbywają kwarantannę domową,

• zakupiliśmy maseczki, płyny dezynfe-
kujące, kombinezony ochronne oraz 
rękawiczki jednorazowe, które dostar-
czaliśmy w miarę możliwości i potrzeb 
do mieszkańców naszej gminy. Pierw-
sza partia trafiła do osób starszych 
i samotnych,

• wyposażyliśmy w środki ochrony oso-
bistej, maseczki ochronne, kombine-
zony, płyny do dezynfekcji jednostki 
OSP Łochowo i Białe Błota, GOPS 
w Białych Błotach, COEiS w Białych 
Błotach oraz pracowników urzędu,

• uzyskaliśmy w wysokości 80  000 zło-
tych grant w ramach projektu Zdalna 
Szkoła, który umożliwił zakup dodat-
kowych 53 komputerów dla uczniów, 

• na budynku Urzędu Gminy Białe Błota 
wyświetlaliśmy informację o koniecz-

ności pozostania w domu, zgodnie 
z zaleceniami służb sanitarnych, do-
tyczących zapobiegania rozprzestrze-
niania się wirusa SARS-CoV-2.

 Ponadto w trosce o zdrowie pracowni-
ków urzędu i mieszkańców, w celu zapew-
nienia ciągłości  działania jednostki samo-
rządu i realizacji zadań, wójt podjął decyzję 
o możliwości pracy zdalnej przez pracow-
ników. Ściśle współpracował z Komendan-
tem Policji w sprawie patrolowania miejsc 
objętych kwarantanną domową na terenie 
Gminy Białe Błota, a także z jednostkami 
Ochotniczych Straży Pożarnych  działają-
cych w naszej gminie.
 Na terenie Gminy Białe Błota realizu-
jemy wszystkie zalecenia wynikające z po-
leceń Wojewody Kujawsko-Pomorskiego, 
z którym wójt pozostaje w stałym kontak-
cie telekonferencyjnym.
 Jednocześnie przypominamy, że cało-
dobowe informacje związane z koronawi-
rusem widnieją na stronach Państwowej 
Inspekcji Sanitarnej, Narodowego Fundu-
szu Zdrowia, Głównego Inspektora Sani-
tarnego, Komendy Głównej Straży Gra-
nicznej. 
 Warto także z pewnością dodać, że 
liczne grono Pań w naszej gminie zaanga-
żowało się w szycie maseczek. Panie m.in. 
dla seniorów uszyły ich kilka tysięcy. Dzięki 
temu wśród mieszkańców, który ukończyli 
65 rok życia rozdystrybuowaliśmy ponad 
2  600 zestawów zawierających maseczki 
oraz rękawiczki. 
 Z kolei 24 kwietnia w godzinach wie-
czornych na polecenie wójta Dariusza 
Fundatora dwie jednostki Ochotniczej 
Straży pożarnej w Białych Błotach zdezyn-
fekowały wszystkie wiaty przystankowe 
znajdujące się w naszej gminie. W tym 
przypadku również mieszkańcy wsparli 
nasze działania przekazując podajnik oraz 
płyn do dezynfekcji. ■■
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